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บทคัดย่อ 
 

 การวิจัยฉบันนี้มีวัตถุประสงค์ 1) เพ่ือศึกษาชีวประวัติของอิมามอันนะวะวีย์ 2) เพ่ือ

ศึกษาจริยธรรมของอิมามอันนะวะวีย์ด้านการใช้ชีวิต 3) เพ่ือศึกษาจริยธรรมของอิมามอันนะวะวีย์

ด้านการศึกษา  การวิจัยครั้งนี้ ผู้วิจัยได้ใช้ระเบียบวิธีวิจัยเชิงพรรณนา (Descriptive) และเชิงคุณภาพ 

(Qualitative) โดยการน าข้อมูลที่ได้ มาวิเคราะห์แบบอุปนัย (Inductive method) และแบบนิรนัย 

(Deductive method) และเชื่อมโยงประเด็นที่เกี่ยวข้องจากนั้นจึงน ามาเรียบเรียงเนื้อหาอธิบาย 

และใช้วิธีการสังเคราะห์ (Synthesis) ข้อมูลเพื่อให้ได้มาซึ่งข้อมูลที่ส าคัญและใหม่  

จากการวิจัยพบว่าท่านอิมามอันนะวะวีย์เป็นปราชญ์มุสลิมที่มีความโดดเด่นด้าน
จริยธรรม ซึ่งมีอยู่ 2 ด้าน ด้านที่หนึ่ง คือ จริยธรรมด้านการใช้ชีวิต มีดังนี้ 1) อัซซุฮดฺ  ซึ่งจะ
ปรากฏให้เห็นจากการระมัดระวังของท่านในการรับประทานอาหาร การแต่งกาย การไม่รับต าแหน่ง
หน้าที่จากทางการ และการไม่รับค่าตอบแทน 2) อัลวัรอฺ  ปรากฏให้เห็นได้จากการไม่
รับประทานอาหารที่คลุมเครือของท่าน 3) อัลญุฮดฺ  ปรากฏให้เห็นได้จากการแสดงจุดยืนต่อผู้
มีอ านาจทางการเมือง การปฏิเสธให้การฟัตวาทางศาสนา เพ่ือด ารงไว้ซึ่งความถูกต้องของศาสน
บัญญัติ 4) อัลอิบาดะห์  ที่ปรากฏให้เห็นจากการละหมาดของท่าน การถือศีลอด และการ
บริจาคในหนทางของอัลลอฮ์ ส่วนด้านที่สอง คือจริยธรรมด้านการศึกษา มีดังนี้ 1) อัลอิคลาส 

 มีปรากฏให้เห็นได้จากการสอนหนังสือเผยแผ่ความรู้ให้กับสังคมมุสลิมและด ารงต าแหน่ง
ชัยคฺอัลหะดีษซึ่งท่านไม่รับค่าตอบแทนแต่ท่านน าค่าตอบแทนบริจาคให้กับสถาบัน 2) อัลซอบรฺ

 มีปรากฏให้เห็นจากที่ท่านใช้ชีวิตแบบเรียบง่ายอาศัยอยู่หอพักที่แคบไม่หรูหรา มีความ
พยายามมั่นเพียรและมีความมุ่งหมั่นสูง 3) อัลอัคลาก  มีปรากฏให้เห็นจากการที่ท่านเป็นคน
มีจิตอาสาและความกตัญญูต่อครูบาอาจารย์ 4) อัลมูญาฮะดะห์  มีปรากฏให้เห็นจากการที่
ท่านมคีวามละเอียดและขัดเกลาในงานเขียนต ารา 
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ABSTRACT 

        This research aims to: 1) study the biography of Imam An-Nawawiy 
(may God have mercy on him) 2) study his moralities in the field of life, and 3) study 
his moralities in the field of seeking knowledge. This research is based on a 
descriptive approach and an inductive approach, which is a method that links the 
issues related to the subject, and then organizes the information and explains and 
synthesis, in order to obtain the novelty and importance in the subject studied. 
         The research concluded that of Imam al-Nawawi, may God have mercy 
on him, is characterized by knowledge and its emergence in good morals, where 
research is concentrated in only two areas: the field of life and the field of seeking 
knowledge. The moralities of of Imam al-Nawawi in the field of life are four things: 
Firstly; the asceticism, which is evident in the care of his food and drink, and clothes, 
and not accept the official positions provided by the rulers, and not accept the 
equivalent of his work. Secondly; the deterrent, which is prominent in the 
disappearance and non-proximity of the suspicions of food and drink. Thirdly; the 
voltage which shown by his strict approval in front of Sultan or ruler. Fourthly; the 
worship, that emerges clear from him, may God have mercy on him, in the 
abundance of nawafil prayers and fasting, as well as the obligatory ones, and to give 
money for the sake of Allaah. As for his field of moralities in seeking knowledge, he 
is characterized by devotion where we saw him through teaching, dissemination of 
science and installed in the Sheikh of al-Hadith without taking anything from the 
salary. Secondly; the patience, where we saw that from his simple life, diligence and 
perseverance persists. Thirdly: ethics, where we saw that through his humility and 
services to his teachers. Fourthly: work hard where we saw that in its accuracy and 
refinement in the writing of his books. 
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 أخلاقُبد الإيبو انُىوٌ في مجبل الحُبح وطهت انؼهى       موضوع البحث
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 مستخلص البحث
 

( دساسخ 2( دساسخ سيرح الإيبو انُىوٌ سحمّ الله.1َهذف ْزا انجحث إلى                    
( ودساسخ أخلاقُبتّ في مجبل طهت انؼهى. ْزا انجحث بحث كُفٍ، اػتًذ 3 .أخلاقُبتّ في مجبل الحُبح

ث في إجشائّ ػهً المُهج انىصفٍ والمُهج الاستقشائٍ وَشاد ثبلأخير المُهج انزٌ َشثط ثين انجبح
المؼهىيبد وتشكت يٍ جذَذ؛ سغجخ في انىصىل إلى الجذح انقضبَب المتؼهقخ ثبلمىضىع ويٍ ثم تُظى 

 والاهمُخ في المىضىع المذسوط.

وتىصم انجحث إلى أٌ الإيبو انُىوٌ سحمّ الله َُتًُض ثبنؼهى وثشوصِ في                     
مجبل الحُبح ومجبل طهت انؼهى.  حث في مجبنين فقط يٍ حُبتّ وهمب:الأخلاقُبد الحسُخ، وَشكض انج

فحىل أخلاقُبتّ في مجبل الحُبح تتًثم في أسثؼخ أيىس: أولا: انضْذ وْى يب َظهش يٍ اػتُبء فضُهتّ 
 وػذو تقجهّ انىظبئف انشسمُخ يٍ الحبكى ولم َستهى المكبفئخ يٍ ػًهّ شُئبً. ؼبيّ وششاثّ ويهجسّثط

يب َظهش يٍ وْى َتُبول انطؼبو وانششاة المشجىْين. ثبنثب: الجهذ  ثبَُبً انىسع وْى يب َظهش يُّ أَّ لم
َشح يغ سغجخ الحكبو، رنك تجبِ حبكى انذونخ وحزسِ يٍ إصذاس انفتبوي انذَُُخ المتسب انصبسيخ يىافقّ

حشصبً ػهً الحفبظ ػهً انششَؼخ انقىيمخ، ساثؼبً: انؼجبدح حُث سأَُب رنك في صلاتّ انُبفهخ فضلًا ػٍ 
أخلاقُبتّ في مجبل طهت انؼهى فُتًُض في اِتي: أولًا:  أيب في سجُم الله. وتبرػّفشائضّ وكزنك صُبيّ 

 َستهى لميشخُخ داس الحذَث  أٌ َصجَّششِ انؼهى وفي تذسَسّ و ِ َجزل جهذاًالإخلاص حُث سأَُب
في ػًهّ شُئب يٍ انشاتت ثم حىَّل رنك إلى انتبرع لهب. ثبَُبً: انصبر وْى يب سأَُب في ثسبطتّ في سكُّ 

تحصُم انؼهى. ثبنثبً: الأخلاق حُث سأَُبِ يتىاضؼبً خبديب وثبسّا  ػهًويؼُشتّ ويثبثشتّ وحشصّ 
  تهزَجّ لهب.كثشح ح وٍْ يب سأَُب في دقتّ في تأنُف انكتت ونشُىخّ. وساثؼبً: المجبْذ

 


